
5 گردشگری

یک پژوهشگر صنایع دستی عنوان کرد؛

شتابزدگی در منفک شدن فرش دستباف از وزارت صمت نتایج دردناکی دارد

سه شنبه 28 دی 15،1٤00 جمادی الثانی 1٤٤3 ،18 ژانویه 2022، شماره 3897، صفحه

گروه گردشــگری- بر اساس 
مصوبه مجلس شــورای اسلامی در 
تاریخ ۱۲ تیر ۱۴۰۰ و تایید شــورای 
نگهبــان درخصوص برخــورداری 
برخی از واحدهای اقامتی گردشگری 
از معافیت های قانــون جدید مالیات 
بر ارزش افــزوده در بخش خدمات، 
خدمات اقامتی هتل های یک تا ســه 
ســتاره، مهمانپذیرها و ســایر مراکز 
اقامتــی دارای مجوز از وزارت میراث 
فرهنگی گردشــگری و صنایع دستی 
و اتحادیه هــای ذی ربــط از پرداخت 
مالیات بر ارزش افزوده معاف خواهند 
بــود و ۹ درصــد از قیمــت اتاق ها و 
خدمات کسر خواهد شد. بر این اساس 
می توان گفت، نرخ هتل های یک تا سه 
ســتاره ۹ درصد ارزان تر خواهد شد و 
مســافران از پرداخت ۹ درصد مالیات 
بر ارزش افزوده معاف شــده اند. این 
مهم نه تنهــا در نرخ اتاق ها بلکه تمام 
خدماتی که هتل های یک تا سه ستاره 
ارائه می دهند اعم از رستوران و… را 

شامل می شود.
هرچند این قانون از اواســط دی 
ماه اجرایی شــده اســت اما جمشید 
حمزه زاده )رئیس جامعــه هتلداران 
ایران(، با اشــاره بــه آنکه اکنون فصل 
کم مسافر است، گفت: هنوز قضاوت 
درخصوص ایجاد تغییراتی در میزان 
مســافران هتل های یک تا سه ستاره 
به واســطه کاهش هزینــه خدمات و 
اقامت، زود اســت. چراکه هر سال در 
اوایل فصل زمستان شاهد کاهش میزان 
سفر و به تبع آن کاهش ضریب اشغال 
هتل ها هستیم و امسال هم این امر اتفاق 

افتاده اســت. وضعیت آب و هوا نیز بر 
این امر تاثیر گذاشته است اما در بهمن 
و تعطیلاتــی که پیش رو داریم قطعا با 
افزایش میزان ســفر و اقامت روبه رو 

خواهیم شد.
به گفته او، هرچند در مهر و آبان با 
افزایش مسافران هتل ها روبه رو بودیم 
اما آذر و دی ماه با افت میزان مسافران 
رو بــه رو شــده ایم. باید دید معافیت 
هتل ها از پرداخــت ۹ درصد مالیات 
بــرارزش افــزوده در درازمدت چه 
تاثیری در میزان مسافرانشــان خواهد 
داشــت. ضمن آنکه عموما هتل های 
یک تا سه ستاره، هتل های ارزان قیمت 
هستند و مســافران آن ها نیز به لحاظ 
مالی محدودتر هستند و عدم پرداخت 
۹ درصد می تواند در ایجاد علاقه برای 

سفر این قشر تاثیرگذار باشد.
به گفتــه حمــزه زاده، هتل های 
جزایر کیش و قشم از امر کاهش تعداد 
مسافران مســتثنی هستند و برخلاف 
ســایر هتل های کشور، همچنان مملو 
از مســافر هســتند. کیش و قشم هر 
ســال در این فصل مســافران خود را 
دارنــد. البته از آنجا که بیشــتر اتاق ها 
توســط مســافران ایرانی پر می شود، 
این مقاصد در بســته سفر گردشگران 
خارجی جــای نگرفته اند و به عنوان 
مسیر جدید معرفی نشده اند از این رو 
تعداد مسافران خارجی هتل های کیش 
و قشم بســیار محدود است و بیشتر 

میزبان گردشگران ایرانی هستند.
او خاطرنشــان کــرد: کیــش و 
قشــم هیچوقت میزان تعداد زیادی از 
گردشگران خارجی نبود این درحالی 

است که به عنوان مناطق آزاد نیازی به 
اخذ ویزا ندارند. فقط در مقطعی شاهد 
آن بودیم که کارگران فیلیپین و هند که 
در دوبــی کار می کردند برای تمدید 
ویزاهای خود ناچار بودند چند روزی 
را در کیش و قشم سپری کنند اما دوبی 
با تغییر قوانین خود این امکان را از ایران 
گرفت و شرایطی ایجاد کرد که دیگر آن 
کارگران برای اقامت چند روزه به ایران 
نیایند و واحد گذرنامه آن ها مهر خروج 

و ورودشان را در جا می زند.
رئیــس جامعه هتلداران ایران در 
پاسخ به این سوال که آیا هتل های کیش 
و قشم برای اقامت مخاطبان مسابقات 
جام جهانی قطر ۲۰۲۲ رزرو شده اند یا 
خیر، گفت: جذب مخاطبان مسابقات 
جام جهانی قطر بــرای ایران، در حد 
حرف است و ما تاکنون هیچ کاری که 

عملیاتی شــود، ندیده ایم. این امر یک 
کار دولتی است و دولتمردان باید به این 
حوزه وارد شوند اما تاکنون که در حد 
حــرف باقی مانده و نمی دانم که تا چه 
اندازه ممکن است به وادی عملیاتی و 
اجرایی وارد شود. نیاز است تا قرارداد 
و تفاهم نامه ای بین دولتمردان عقد شود 
تا شاید بتوانیم به عنوان مقصدی ارزان، 
تعدادی از مخاطبان جام جهانی قطر را 

جذب کنیم.
به گفته حمزه زاده، در حال حاضر 
تعداد محدودی گردشــگر خارجی 
داریم که بیشــتر آن هــا در هتل های 
مسیرهای سنتی مانند شیراز، تهران و 
اصفهان اقامت دارنــد. با وجود آنکه 
امکان صــدور ویزا داریــم اما تعداد 
گردشگران خارجی چشمگیر نیست. 
این درحالی اســت که گردشــگران 

ســلامت همچنان می آیند و ما هنوز 
ضوابط مشخصی برای هتل بیمارستان 
نداریم و همان هتل بیمارســتانی که 
چندی پیش فعال بــود دیگر فعالیت 
ندارد چراکه با اســتانداردهای جهانی 
یکسان نیست. رئیس جامعه هتلداران 
ایران با اشاره به آنکه به دنبال بازنگری 
در برخی آیین نامه ها و بخش نامه های 
حوزه گردشــگری هســتیم، گفت: 
قانون توســعه صنعــت ایرانگردی و 
جهانگردی نیازمند بازنگری و تقویت 
است. آیین نامه ایجاد، اصلاح، تکمیل 
استانداردســازی  و درجه بنــدی و 
هتل ها نیز نیازمند بازنگری است. البته 
استانداردسازی هتل ها در جریان است 

و انجام می شود.
کامیار اســکندریون )دبیرجامعه 
هتلــداران ایران( نیــز درخصوص 

وضعیت استانداردســازی هتل های 
کشــور گفــت: تمــام ۳۱ اســتان 
کشــور و مناطق آزاد قشــم و کیش، 
استانداردسازی را شروع کرده اند البته 
میزان اســتقبال در هر استان متفاوت 
است چنانکه استانداردسازی هتل ها در 
برخی از استان ها روبه اتمام است. این 
فرآیند بسیار طولانی است و نمی توان 

انتظار داشت که سریع محقق شود.
بــه گفته او، حداقــل ۶ ماه برای 

استانداردســازی یک هتل نیاز است 
ایــن مدت زمــان به تطبیــق هتل با 
اســتانداردهای مدنظر بستگی دارد. 
ضمــن آنکه هزینه استانداردســازی 
بســیار گران تمام می شــود و برخی 
از هتل ها نســبت به چک لیست ها و 
شــیوه نامه های استانداردسازی کم و 
کســر زیادی دارند که نیازمند هزینه 

کرد هنگفت است.
وضعیــت  درخصــوص  او 

سرمایه گذاری در حوزه هتلینگ ایران 
نیز گفــت: درحال حاضر حدود ۱۵۰ 
هتل نیمه ساز و در حال ساخت داریم. 
در این میان سرمایه گذار خارجی ورود 
نکرده است. سرمایه گذار خارجی هتل 
امام نیز از ایران خارج شده و بخشی از 
هتــل که در اختیار آکــور بود در حال 
حاضر با مدیریت ایرانی اداره می شود 
و شرکت آکور از آن بخش خارج شده 

است.

گروه گردشــگری- پژوهشگر 
صنایع دستی با بیان این که در موضوع 
جدا شــدن مرکز ملی فرش از وزارت 
صمت، نظرخواهی از کارشناسان نشده، 
گفت: این تصمیم نتایج دردناکی دارد. 
اخیرا از ساختار جدید وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمــت( رونمایی 
شده که در آن برخی معاونت ها حذف 
و برخی ادغام شــدند که از جمله آن ها 
می توان به حــذف مرکز ملی فرش از 

ساختار جدید صمت اشاره کرد.
در چارت جدید، مرکز ملی فرش 
به وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی منتقل می شود، اما این 
موضــوع موجی از انتقــادات فعالان 
صنعت فرش را به همراه داشته و حتی 
هشدارهایی نسبت به احتمال کاهش 

صادرات مطرح شده است.

این در حالی اســت که وضعیت 
تولیــد و صادرات فرش دســتباف در 
سال های اخیر دچار مشکلات فراوان 
بــوده، به طوری که طبق اعلام گمرک، 
صادرات فرش دستباف درسال ۱۳۷۲ 
به اوج خود رسیده و حدود دو میلیارد 
دلار بــوده و برای پنج تا هفت میلیون 
نفر شغل ایجاد کرده است، اما این رقم 
به تدریج کاهش یافته، به طوری که به 
حدود ۲۴۰ میلیون دلار درسال ۱۳۹۷ 
و پس از اعمال تحریم ها به ۷۰ میلیون 
دلار در ســال ۱۳۹۸ و ۵۰ میلیون دلار 

در سال ۱۳۹۹ رسیده است.
بســیاری از فعالان نگرانی های 
زیادی در خصوص این تفکیک دارند؛ 
آنهــا معتقدند این تصمیم بزرگ بدون 
پرســش از فعالان و کارشناســان این 
حوزه اتفاق افتاده است و می تواند نتایج 

مهلکی برای فرش دستباف ایرانی داشته 
باشــد. حجت اله مرادخانی با اشاره به 
این که مرکز ملی فرش دســتباف ایران 
ســال ها زیر مجموعه وزارت صمت 
بوده و ریاست آن با حکم مستقیم وزیر 
صمت انتخاب می شــده است، گفت: 
در بازه زمانی طولانی فرش دســتباف 
ایرانــی یکی از اصلــی ترین کالاهای 
صادراتی غیر نفتی به غیر از پتروشیمی 
بوده و مداخله شــتاب زده در ساختار 
مدیریتی آن خطرناک است. وی درباره 
انتقال مرکز ملی فرش دســتباف ایران 
به وزارت میراث فرهنگی گفت: نکته 
مهم درباره این انتقال در مرحله نخست 
مشورت نکردن با فعالان و متخصصان 
حوزه فرش است؛ اگر قرار است مرکز 
ملــی فــرش از وزارت صمت منفک 
شود چرا از تشکل های صنفی و فعالان 

فرش دستبافت نظر خواهی نشد و آنها 
از این تغییر بی اطلاع بودند. باید برای 
این تصمیم گیری نظرات کارشناسان 

دریافت و اعمال می شد.
این استاد دانشگاه افزود: بسیاری از 
فعالان فرش مثل اتحادیه تولید کنندگان 
و صادرکنندگان فرش دستباف پس از 
انتشــار این خبر مبنی بر تغییر چارت 
وزارت صمت و جدا شدن مرکز ملی 
فرش به وزارت میراث فرهنگی دچار 
شوک و حیرت شدند و گلایه کردند که 

چرا از آنها سوال نشده است.
مرادخانی با اشــاره به وضعیت 
صنایع دستی در ساختار وزارت میراث 
فرهنگی گفت: در سال های اخیر صنایع 
دستی هیچ گاه اولویت این وزارت نبوده 
و بــا آمدن فرش به این معاونت معلوم 
نیست چه اتفاقی خواهد افتاد؟ آیا این 

تلفیق تاثیر فزاینده یا بازدارنده خواهد 
داشت؟ زیرا این تغییر اتفاق کوچکی 
نیســت و بر معیشــت تعداد زیادی از 
مردم تاثیرگذار بوده و یکی از مهم ترین 
محصولات فرهنگی ایران را با چالش 
مواجه می سازد. این پژوهشگر صنایع 
دستی با بیان اینکه برگ برنده ایران در 
عرصه جهانی صنایع دســتی و فرش 
دســتباف اســت، گفت: آنچه از ایران 
در نمایشگاه و موزه های بین المللی به 
نمایش در می آید فرش دســتباف و یا 
صنایع دستی ایرانی ادوار مختلف بوده 
و همین برگ برنده ایران نیز محسوب 
می شود و تصویری که شهروندان دیگر 
کشورها از سرزمین ایران دارند برآمده 
از جلوه هــای این حــوزه از هنرهای 
سنتی اســت. مثلا فرش پازیریک که 
قدیمی ترین فرش جهان محســوب 

می شــود و در موزه  آرمیتاژ روســیه 
خودنمایی می کند؛ فرشی ایرانی است.

وی با اشــاره بــه ظرفیت فرش 
و وجــه بین المللــی آن که عاید ایران 
می شود، گفت: تصمیم یکباره در این 
خصوص جفا اســت؛ اگــر ایران می 
خواهد در عرصه جهانی دیده و شنیده 
شــود باید از ظرفیت های فرهنگی و 
هنری اش اســتفاده کند، باید با صدای 
رســا، خوش لحن و صلح دوست هنر 

ایران با جهانیان تعامل داشته باشیم.
مرادخانــی با اشــاره به تصمیم 
مهلک و ویرانگر انحلال سازمان صنایع 
دســتی و الحاق آن به سازمان میراث 
فرهنگی در ســال ۸۴ گفت: آن موقع 
نیز تصور نمی شد که تصمیم اشتباهی 
اســت، اما نتایج مهلکی داشت؛ و تمام  
فرصــت عظیم بازرگانــی و فروش، 

 صادرات صنایع دســتی را از بین برد. 
آن موقع نیز، مســئولان بدون مشورت 
با کارشناسان و متخصصان این حوزه 
تصمیم گرفته بودند. این استاد دانشگاه 
گفت: ســوال مهم از مسئولان وزارت 
صمت این است که این تفکیک، مسئله 
سیاســی، اقتصادی و فرهنگی است؛ 
فــرش ایران در بســیاری از کاخ های 
ســلطنتی و مکان هــای دیپلماتیک 
بر زمین انداخته شــده، بعد از نفت و 

پتروشیمی مهمترین کالای صادراتی 
ایران محسوب می شــود؛ و تک تک 
این محصولات رسانه نافذ از فرهنگ 
و تمــدن مردم ایران در میان دیگر ملل 
جهان است و این خود همیشه عاملی 
موثر در برابر ایران هراسی بوده است. 
بنابراین تصمیم در این خصوص نیاز 
به تامل و گفت و گو دارد؛ شــتابزدگی 
در این تصمیم گیری ممکن است نتایج 

دردناکی در پی داشته باشد.

رئیس جامعه هتلداران ؛جذب تماشاچیان جام جهانی قطر در حد حرف است؛

کیش و قشم مقصد گردشگران 
خارجی نیست؛ ایرانی ها 

هتل ها را پر کرده اند

کیش و قشم هیچوقت میزان تعداد زیادی از گردشگران خارجی نبود این درحالی است که به عنوان 
مناطق آزاد نیازی به اخذ ویزا ندارند. فقط در مقطعی شاهد آن بودیم که کارگران فیلیپین و هند که در 
دوبی کار می کردند برای تمدید ویزاهای خود ناچار بودند چند روزی را در کیش و قشم سپری کنند 
اما دوبی با تغییر قوانین خود این امکان را از ایران گرفت و شرایطی ایجاد کرد که دیگر آن کارگران 
برای اقامت چند روزه به ایران نیایند و واحد گذرنامه آن ها مهر خروج و ورودشان را در جا می زند.

به گفته مسئولان بخش خصوصی فعال در حوزه هتلداری، در حال حاضر هتل های کیش و قشم مملو از 
مسافر ایرانی هستند و این مقاصد به گردشگران خارجی معرفی نشده اند. در این میان هیچ سرمایه گذار خارجی نیز 

به هتلینگ ایران ورود نکرده است.

عکس: بهنام خرمدل

بازدید خبرنگاران اقتصاد کیش از اولین مرکز تولید قارچ در جزیره کیش


